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В промышленности решение многих проблем напрямую связано с разработкой и исследовани-
ем синхронных машин (СМ), которые работают на выпрямительную (несимметричную) нагрузку. 
При этом возникают вопросы, связанные с выбором рациональных форм представления моделей 
и рекомендациями по их практическому применению для исследования различных режимов ра-
боты СМ. Анализ переходных процессов в СМ может быть выполнен по математическим моде-
лям, полученным в различных системах координат. В работе представлен метод моделирования 
в приведенных фазных координатах (ФК), позволяющий получить результаты, удовлетворяющие 
по точности вычислений расчету в ФК, но с существенно меньшими вычислительными затратами.
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MODELING OF MULTI-PHASE SYNCHRONOUS MACHINES 
IN VARIOUS COORDINATE SYSTEMS

©  2020 A.V. Daneev1, R.A. Daneev2, V.N. Sizykh1

1 Irkutsk State Transport University
2 East-Siberian Institute of the Ministry of Internal Affairs of Russia, Irkutsk

In industry, the solution to many problems is directly related to the development and research of synchronous 
machines (SM), which operate on a rectifying (asymmetric) load. This raises questions related to the 
selection of rational forms of representation of models and recommendations for their practical application 
for the study of various modes of operation of SM. Analysis of transients in the SM can be performed using 
mathematical models obtained in various coordinate systems. The paper presents a modeling method in 
reduced phase coordinates (FC), which allows one to obtain results that satisfy the calculation accuracy in FC 
in terms of accuracy of calculations, but with signifi cantly lower computational costs.
Key words: synchronous machines, transients, phase coordinates, magnetoelectric generator, 
mathematical model.
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